
 
 
 
Dato: 9. juli 2009 
Til: Repræsentantskabet 
Sagsbehandler: Peter Mellergaard, 39 17 40 52, pm@dn.dk 
 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Referat af repræsentantskabsmøde 
 

lørdag den 25. april 2009 kl. 13.00-20.00 
 

 

Sted: Radisson SAS Hotel, Papirfabrikken 12, 8600 Silkeborg. 

 

Dagsordenkomite 

Thorkild Kjeldsen, Samrådet for Nordjylland 

Morten Frederiksen, Samrådet for Vestjylland 

Søren Eller, Samrådet for Sydjylland 

Peter Skat Nielsen, Forretningsudvalget 

Poul Hald-Mortensen, Forretningsudvalget 

 

(Uden for dagsordenen: Silkeborgs borgmester, Jens Erik Jørgensen, bød Repræsentantskabet 

velkommen til Silkeborg og underskrev derefter sammen med DN's præsident, Ella Maria Bis-

schop-Larsen, borgmestererklæringen om den 35. klimakommune i samarbejde med DN.) 

 

1. Velkomst og valg af dirigent.  // Kl. 13.10 

Peter Just fra DN Silkeborg bød velkommen på vegne af DN Silkeborg og foreslog på vegne af 

Dagsordenkomiteen valg af advokat Peter Lambert som dirigent. Peter blev valgt med akkla-

mation. 

 

Dirigenten konstaterede indledningsvist, at indvarslingen af mødet, udsendelse af dagsorde-

nen og indholdet af dagsordenen var i overensstemmelse med vedtægternes bestemmelser 

herom, og at forsamlingen var beslutningsdygtig om alle punkter på dagsordenen. 

 

2. Resolutionsudvalg og indlevering af 

 resolutionsforslag.  // Kl. 13.20 

Dagsordenkomiteen foreslår valg af følgende 

resolutionsudvalg: 

Jens Chr. Tjell, Miljøfagligt Udvalg 

Ib Johnsen, Naturfagligt Udvalg 

Peder Agger, Planfagligt Udvalg 

René la Cour Sell, Sekretariatet 
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Forslag til behandling: Resolutionsforslag kan fremsættes ved REP-mødets begyndelse, jævn-

før vedtægternes § 9 stk. 4. For at sikre en velordnet behandling opfordrer Dagsordenkomite-

en indtrængende til, at eventuelle resolutionsforslag fremsættes før REP-mødet, og at det sker 

over for Sekretariatet. 
 

Bilag 2-1: Organisationsudvalgets vejledende retningslinjer for resolutionsforslag. 

 

Dirigenten foranstaltede valg af det foreslåede Resolutionsudvalg og meddelte, at sidste frist 

for fremsættelse af resolutionsforslag i henhold til praksis ville være ved udgangen af dagsor-

denpunktet om præsidentens naturpolitiske redegørelse. 

 

Jens Christian Tjell, Miljøfagligt Udvalg og FU, og Margrete Auken, FU, fremsatte følgende 

resolutionsforslag: 

"Ved forbrænding af husdyrgødning/gylle (og spildevandsslam) forbruges meget energi, inde-

holdte gødningsstoffer tabes, CO2 emissionen øges, og økonomien er elendig i forhold til for-

nuftig brug af ressourcerne som gødning i jordbruget.   

DN opfordrer derfor Folketinget til at forbyde afbrænding af husdyrgødning, gylle (og spilde-

vandsslam) når landbrugsudnyttelse er økonomisk og miljømæssig forsvarlig." 

 

Torkil Forman, DN Favrskov, fremsatte følgende resolutionsforslag: 

"DN opfordrer folketinget, regeringen, miljøministeren og kommunerne til at registrere og for-

bedre forholdene ved vore søer, vandløb og nærkyst-områder i overensstemmelse med EU's 

habitatsregler og i overensstemmelse med dansk dansk lovgivning. Alt for mange steder opfyl-

der landbruget ikke lovkravet om 2-meter-bræmmer langs bække, åer mv., og de 10 meter 

frivillige bræmmer er nærmest helt til grin ude i landskabet - nærmest en af landbrugets man-

ge illusioner, som vi ser et bestemt politisk parti købe ubeset og sælge videre, ligeledes ube-

set. Myndighedernes registrering af forholdene er yderst mangelfuld, og mange kommuner 

prioriterer tilsyneladende flere husdyr på bekostning af miljøforbedringer." 

 

-------------- 

Resolutionsforslagene blev overgivet til Resolutionsudvalget, der under mødet bearbejdede 

dem sammen med forslagsstillerne. Konklusionen på behandlingen er beskrevet under dagsor-

denens punkt 16. Der blev ikke senere i dagsordenforløbet fremsat andre resolutionsforslag. 

 

3. Stemmeudvalg.  // Kl. 13.25 

Dagsordenkomiteen foreslår valg af Sekretariatets afdelingsledere under opsyn af en stiller for 

hver af præsidentkandidaterne. 

 

Dirigenten foranstaltede valg af DN's afdelingsledere samt følgende stillere: For Ella Maria 

Bisschop-Larsen: Søren Eller. For Michael Stoltze: Jørgen Butzbach. 

 

4. Præsidentens beretning / naturpolitiske redegørelse.   
 // Kl. 13.25 -14.20 

Sagsfremstilling: På forårsmødet skal præsidenten ifølge vedtægternes § 9, stk. 3 holde "en 

naturpolitisk redegørelse og beretning om foreningens virksomhed i det forløbne år, herunder 

status for gennemførelsen af foregående års aktivitetsplan". En detaljeret status for gennemfø-

relsen af Aktivitetsplan 2008 og det tilhørende ressourceforbrug gives skriftligt under dette 

dagsordenpunkt – se bilag 4-1 og 4-2. En mere læsevenlig status for sidste års aktiviteter ind-

går i DN's Årsberetning 2008, som er vedlagt denne dagsorden uden for bilagsnummerering. 
 

I tilknytning til dette dagsordenpunkt er der tradition for, at Natur og Ungdom giver en kort 

beretning efter præsidentens beretning/redegørelse. 
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Forslag til behandling: Efter de to beretninger er der debat om præsidentens beret-

ning/redegørelse. Det formelle formål med debatten er, at præsidenten modtager synspunkter 

fra foreningens højeste myndighed, men beretningen/redegørelsen skal ikke godkendes. 
 

Bilag 4-1: Status for gennemførelsen af aktiviteterne i AP2008. 

Bilag 4-2: Status for årsværk, udgifter og indtægter i 2008. 

 

 

Ella Maria Bisschop-Larsen, præsident, holdt sin beretning (20 minutter), som er gengivet i 

en mere detaljeret, skriftlig form på www.dn.dk/rep. Kathe Moesgård Sørensen, formand 

for Natur og Ungdom, holdt Natur og Ungdoms beretning (8 minutter). Derefter var der ne-

denstående indlæg, idet de fleste talere startede med at uddele ros til beretningen. Efter ind-

læggene svarede præsidenten samlet. Af hensyn til læsbarheden og FU's efterfølgende opfølg-

ning på forslag og synspunkter, er svaret her bragt i forlængelse af hvert enkelt indlæg. 

 

Tove Binzer, DN Lejre og personligt medlem, havde følgende spørgsmål til Forretningsudval-

get: I 2008 er der sket en massiv oppløjning af braklagte arealer, fordi støtteordningen – som 

planlagt – udløb i 2008. Når nu FU har vidst lang tid i forvejen, at problemet ville opstå, hvor-

for har FU så ikke gjort noget ved det? Hvorfor har DN ikke lavet en aktion, inden ploven blev 

sat i jorden – der lå jo "nogle døde hummere" og ventede? Hvorfor har René ikke haft en afta-

le med landbrugskonsulenterne om at udnytte kattelemmen i ordningen? 

 Svar (også til Jørgen Nielsen): Forhandlingerne om brakken foregik ret lukket. Men jeg 

har sammen med en medarbejder talt brakkens sag i EU-kommissionen. I Danmark har vi lob-

byet samtlige politiske partier, og der var politisk enighed om, at tab af brakarealer skulle 

kompenseres ved at regulere brugen af næringsstoffer og pesticider, og ved at udpege nye 

arealer til natur. Men det helt overraskende (hvor vi måske ikke helt har kendt væres besøgel-

sestid) var, at man løb fra løftet. Både Eva Kjær Hansen, Connie Hedegaard og Troels Lund 

Poulsen har lovet at kompensere – men ikke holdt løftet. Det har vi selvfølgelig taget ved lære 

af. I øvrigt har vi haft et fælles initiativ sammen med landbrugskonsulenterne, men det blev 

der nærmest grinet af. Det eneste, der havde betydning, var de høje kornpriser. 

 

Finn Bro Rasmussen, personligt valgt medlem, glædede sig over at DN gennem nu snart tre 

årtier har udviklet sig fra en (næsten) finkulturel naturforening til at inddrage miljøet og på det 

seneste også klimaet med stor gennemslagskraft. Det er alle tre mægtige emner, som vi er 

tvungne til at gå ind i. Det giver anledning til to bemærkninger: For det første en varm tak til 

Ella Maria for på storslået måde at have gået ind i alle tre udfordringer. For det andet en op-

fordring til FU om at overveje, om der ikke i Danmark er brug for at styrke "oppositionen". DN 

bør som den største organisation, der arbejder med natur, miljø og klima tage initiativ til at 

samle Danmarks miljø- og økologiforeninger for på den måde at styrke de kræfter i Danmark, 

som arbejder for at trække samfundsudviklingen i en bæredygtig retning. 

 Svar: Vi arbejder allerede nu sammen med de andre grønne organisationer om at samle 

kræfterne omkring økologien. 

 

Niels Hald, DN Fredensborg, undrede sig over, at man i DN's aktuelle landbrugspolitik kan 

læse, at DN (på betingelser) går ind for første-generations (flerårige) energiafgrøder. Det kan 

f.eks. være energipil. Her er DOF konsekvent afvisende, bl.a. med den begrundelse, at der er 

en velbegrundet frygt for – citat – "at det især vil være attraktivt for landmændene at plante 

energipil på marginale arealer, lavbundsarealer, vandlidende arealer, i enge etc." 

Et FU-medlem har over for DN Fredensborg uddybet DN's holdning derhen, at et områder mål-

sat som skov med skovdrift sagtens kan være pileskov, som man udnytter til energiformål 

samtidig med at der er høj biodiversitet. Men det er vist at række landbruget en lillefinger – 

det er jo næppe gamle pileskove, som landbruget har til hensigt at dyrke, men derimod unge 

ensformige pilebevoksninger med lav biodiversitet. Landbrugets egen miljøplan foreskriver 

store arealer med den slags afgrøder. 

I øvrigt fik vi ikke alle lejlighed til at kommentere landbrugspolitikken, sådan som vi gør med 

vindmøllepolitikken. Hvorfor? 
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 Svar: Det er nyt for mig, at alle, der har haft interesse i landbrugspolitikken, ikke skulle 

være blevet hørt. Med hensyn til energipil, så går DN kun ind for den afgrøde på landbrugs-

jord. På naturarealer skal biomasse i givet fald være en sidegevinst. På landbrugsarealer kan 

det være ok at erstatte f.eks. en majsmark med energipil. 

 

Christian Bundgård, DN Syddjurs, undrede sig over, at det netop afholdte kommuneplankur-

sus for DN's lokale aktive ikke indeholdt noget om forebyggelse af klimaændringer. Det eneste 

klima-emne, der blev taget op, var klimatilpasning. Vi skal åbenbart tilpasse os den åbenbart 

uafvendelige udvikling. Vi skal først og fremmest have kommunerne til at satse på klimafore-

byggelse. Tilpasning hjælper ikke en pind, hvis alle vores §3-områder bliver oversvømmet op 

til knæene. Det netop fremsendte høringsudkast til vindmøllepolitik er også alt for restriktivt. 

Det lægger op til, at der f.eks. overhovedet ikke må være vindmøller i §3-områder og inden 

for strandbeskyttelseslinjen (hvor det i øvrigt blæser særlig meget, og hvor mange øer på den 

måde vil blive udelukket fra at have vindmøller). Det går ikke! Vi bliver nødt til at sadle om og 

integrere forebyggelsespolitikken – også i kommuneplandiskussionen. Klimaødelæggelsen skal 

stoppes! 

 Svar: DN's koncept med klimakommuner tager lige præcis sigte på den forebyggende 

indsats. Det har vist sig at være en succesfuld måde for DN at arbejde med en global dagsor-

den på. Så vi er i høj grad på banen med det forebyggende arbejde også. 

 

Jørgen Nielsen, DN Favrskov, undrede sig over DN's tilsyneladende passivitet over for op-

pløjningen af brakken og efterlyste FU's overvejelser om, hvordan "David" (DN) fremover skal 

klare sig i kampen mod "Goliat" (dansk landbrug). 

 

Ib Johnsen, Naturfagligt Udvalg og FU, støttede Niels Halds indvending mod den del af DN's 

landbrugspolitik, der handler om energipil. Hvis DN's landbrugspolitik kan forstås sådan, bør 

den laves om. 

 

Kim Christiansen, Agenda 21 Netværket, tog udgangspunkt i, at det er svært at få øje på 

DN's netværk i såvel præsidentens beretning som den trykte årsberetning. Men netværkene er 

her altså stadigvæk! Næste år bør årsberetningen indeholde et opslag, som fortæller om de 

mange netværk, som er aktive i DN, om denne nye måde at være aktiv på, om den grøde, 

energi og virkelyst, som netværkene er rammen om. Vi må indrømme, at nogle af netværkene 

har en vis trang til at blande sig i foreningens politikudvikling – men det er vel egentlig ganske 

sundt. Vi har i øvrigt for en måneds tid siden holdt det andet stjernenetværkstræf, og i går 

aftes havde repræsentanter for netværkene en rigtig god dialog med DN's nye direktør om 

netværkenes rolle i foreningen. For Agenda 21 Netværkets vedkommende vil vi på næste net-

værkstræf diskutere, hvordan DN lokalt kan arbejde med det vigtige emne: Samfundsmæssig 

ansvarlighed. 

 

Dirigenten konstaterede herefter, at beretningen var taget til efterretning med de faldne be-

mærkninger. 

 

5. Årsregnskab 2008 for DN.  // Kl. 14.25 – 14.38 

Sagsfremstilling: Repræsentantskabet godkender ifølge vedtægternes § 9, stk. 3 DN's års-

regnskab efter indstilling fra Forretningsudvalget. FU indstiller Årsregnskab 2008 til godkendel-

se. 
 

Forslag til behandling: DN's økonomichef, Michael Vendelbo, gennemgår kort årsregnskabet og 

er sammen med præsidenten til rådighed for spørgsmål. Derefter er der afstemning. 
 

Bilag 5-1: FU's indstilling om Årsregnskab 2008. 

Bilag 5-2: Forklaring af Årsregnskab 2008. 

 

Michael Vendelbo, DN's økonomichef, gennemgik årsregnskabet. 
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Niels Hav Hermansen, personligt medlem, nævnte, at vi gennem mange år har vænnet os 

til, at medlemmer ikke er noget man får – det er noget man "køber" (gennem en dyr med-

lemshvervning). Vi véd jo, at mange medlemmer forlader foreningen hvert år, og at vi derfor 

må hverve tilsvarende mange nye medlemmer for at holde medlemstallet. Det er der en vis 

fornuft i. Men er det korrekt forstået, at vi i 2007 tabte 400 medlemmer, og at FU derefter i 

starten af 2008 "gik i panik" og investerede 2,5 mio. kr. ekstraordinært til medlemshvervning 

– med det resultat, at vi derved fik en nettofremgang på 1.600 medlemmer til en pris af mel-

lem 1.500 og 2.000 kr. pr. stk.? 

 Svar fra Michael Vendelbo: Ja, virkeligheden er desværre, at medlemmerne ikke kommer 

af sig selv. De skal hverves gennem en aktiv indsats, og det koster penge. Nettofremgangen 

dækker dog over et langt højere frafald og tilsvarende en langt højere tilgang, og derfor er 

"styk-prisen" pr. nytegnet medlem langt lavere end anført i spørgsmålet. Med i billedet hører 

også en glædelig tendens til, at flere og flere medlemmer overgår fra at yde et standard med-

lemskontingentet til at yde en månedsgave, som over et år bliver et betydeligt større beløb. 

 

Peter Skat Nielsen, DN Hørsholm og FU, fremhævede, at det er meget dyrt at skaffe nye 

medlemmer. Det bedste vi kan gøre er, at vi hver især gør en indsats for at skaffe nye med-

lemmer. De kommer nemlig ikke af sig selv. De skal opfordres til det. 

 

Dirigenten efterlyste eventuelle indvendinger mod at godkende regnskabet og konstaterede – 

da det ikke var tilfældet – at regnskabet var godkendt. 

 

6. Beretning om Danmarks Naturfond.  // Kl. 14.38 – 14.45 

Sagsfremstilling: I henhold til vedtægternes § 9, stk. 3 fremlægges en beretning fra Repræ-

sentantskabets repræsentant i Danmarks Naturfonds bestyrelse, Mogens Stendal. 
 

Forslag til behandling: Kort mundtlig redegørelse idet der henvises til nedenstående skriftlige 

beretning. 
 

Bilag 6-1: Beretning om Danmarks Naturfond i perioden april 2008 til april 2009. 

 

Mogens Stendal, Repræsentantskabets repræsentant i Naturfondens bestyrelse, supplerede 

den skriftlige beretning med en kort mundtlig redegørelse. 

 

Dirigenten efterlyste bemærkninger og konstaterede – da der ikke var nogen – at beretnin-

gen var taget til efterretning. 

 

7. Valg af revisor.  // Kl. 14.46 

Sagsfremstilling: Repræsentantskabet vælger statsautoriseret/registreret revisor for DN efter 

indstilling fra Forretningsudvalget. FU indstiller genvalg af revisionsfirmaet BDO Scanrevision. 

 

Dirigenten efterlyste alternative forslag og konstaterede – da der ikke var nogen – at Repræ-

sentantskabet havde genvalgt revisionsfirmaet BDO Scanrevision. 

 

(Pause) 

 

8. Valg af præsident.  // Kl. 15.30 – 17.30 

Sagsfremstilling: Repræsentantskabet vælger præsident for en treårig periode. Ella Maria Bis-

schop-Larsen er på valg og villig til genvalg. Michael Stoltze er ny kandidat. 
 

Forslag til behandling: 
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1. Højst to stillere for hver kandidat anbefaler deres kandidat på højst 5 minutter hver fra 

talerstolen. 

2. Kandidaterne uddyber deres skriftlige valgprogram på hver højst 10 minutter fra talersto-

len. 

3. Tre kvarters spørgetid fra 2-3 mikrofonsteder i salen, hvor spørgerne stiller sig i kø. Hver 

spørger kan højst stille hver kandidat ét spørgsmål med tilhørende begrundelse. Kandida-

ten/kandidaterne svarer på et spørgsmål umiddelbart efter, at det er stillet – inden for cir-

ka ét minut pr. kandidat og spørgsmål. 

4. En afsluttende bemærkning på højst 2 minutter fra talerstolen fra hver af kandidaterne. 

Derefter afstemning. 
 

Bilag 8-1: Valgprogrammer for kandidater til præsidentposten. 

 

Konklusion: Efter en to timer lang præsentation og debat i henhold til Dagsordenkomiteens 

forslag med spørgsmål fra 29 medlemmer foranstaltede dirigenten skriftlig afstemning med 

følgende resultat: 

Ella Maria Bisschop-Larsen: 138 stemmer 

Michael Stoltze: 66 stemmer. 

Ugyldige stemmer: 2 

 

Ella Maria Bisschop-Larsen, genvalgt præsident, takkede for tilliden. Det er et stort privile-

gium at stå i spidsen for Danmarks største grønne organisation, og det skal det blive ved med 

at være. Jeg appellerer til, at vi står sammen. I en valgkamp vil fronterne altid blive trukket 

skarpt op. Jeg vil gøre hvad jeg kan for at fuldføre det projekt, jeg besluttede mig for, da jeg 

stillede op. Det er at samle foreningen. Lad os stå sammen! 

 

Michael Stoltze, FU, ønskede Ella Maria rigtig hjertelig til lykke med valget, og takkede sine 

stillere for opbakningen. Valgresultatet taler jo sit klare sprog, og det er godt. Det er også 

godt, at der har været et kampvalg, og at vi derved har fået diskuteret DN's arbejde. For mig 

er det vigtige sagen – at der bliver arbejdet energisk og synligt for naturen. Jeg vil arbejde 

videre i FU og ser frem til et godt samarbejde, hvor DN bliver bedre til at "brænde igennem". 

 

9. Valg af 5 personlige medlemmer af Repræsentantskabet.   
 // Kl. 17.30 – 17.40 

Sagsfremstilling: I DN's Repræsentantskab indgår efter DN's nye vedtægter 15 personlige 

medlemmer, som kan tilføre DN nye kompetencer, inspiration og indflydelse. Valgperioden er 3 

år, således at 5 er på valg hvert år. Efter DN's gamle vedtægter var der op til 24 personlige 

medlemmer med 8 på valg hvert år. Overgangen til den nye bestemmelse sker ved, at antallet 

gradvist reduceres ved valgene i 2007, 2008 og 2009. Følgende medlemmer er på valg i 2009 

men genopstiller ikke: Ditte Mandøe Andreasen, Ella Maria Bisschop-Larsen, Elsebeth Gerner 

Nielsen, Linda Bruhn Jørgensen, Mogens Stendal og Poul Henrik Harritz. Følgende medlemmer 

er herefter kandidater: 
 

Anna Bodil Hald - nyopstiller 

Flemming Thorning-Lund - genopstiller 

Jonas Geldmann – nyopstiller 

Jørgen Birkedal – nyopstiller 

Jørgen Stubgaard – genopstiller 

Peder Størup – nyopstiller 

Peter Friis Møller – nyopstiller 
 

Forslag til behandling: I henhold til praksis gennemføres der afstemning udelukkende på 

grundlag af kandidaternes skriftlige valgprogrammer. 
 

Bilag 9-1: Valgprogrammer for kandidater til personligt valgte medlemmer af Repræsentant-

skabet. 
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Konklusion: Dirigenten foranstaltede skriftlig afstemning med følgende resultat, idet de fem 

førstnævnte blev valgt/genvalgt: 

 

Anna Bodil Hald: 140 stemmer 

Jørgen Stubgaard: 131 stemmer 

Flemming Thorning-Lund: 128 stemmer 

Jonas Geldman: 104 stemmer 

Peder Størup: 100 stemmer 

----------- 

Peter Friis Møller: 91 stemmer 

Jørgen Birkedal: 76 stemmer 

 

(Pause) 

 

10. Valg af medlemmer til Forretningsudvalget.  // Kl. 18.25 – 19.20 

Sagsfremstilling: Repræsentantskabet vælger af sin midte 6 FU-medlemmer, således at 2 er 

på valg hvert år. Hvis Michael Stoltze vælges til præsident under dagsordenens punkt 8, vil der 

endvidere være en ledig plads i FU. Dagsordenkomiteen foreslår, at denne plads i givet fald 

besættes af den af nedenstående kandidater, som opnår tredjeflest stemmer, og at vedkom-

mende i givet fald overtager Michael Stoltzes valgperiode. 
 

Peter Skat Nielsen er på valg i 2009 og genopstiller. Ditte Mandøe Andreasen er ligeledes på 

valg, men genopstiller ikke. Følgende medlemmer er herefter kandidater: 
 

Bjørn Petersen – nyopstiller 

Christian Bundgård – nyopstiller 

Jonas Geldmann – nyopstiller 

Maria Landschoff Møller - nyopstiller 

Mikael Hansen – nyopstiller 

Peter Skat Nielsen – genopstiller 
 

Forslag til behandling: Hver kandidat får mulighed for fem minutters valgtale og indgår heref-

ter i et panel, hvor kandidaterne svarer på spørgsmål fra salen. Der henvises i øvrigt til kandi-

daternes skriftlige valgprogrammer. 
 

Bilag 10-1: Valgprogrammer for kandidater til Forretningsudvalget. 

 

Konklusion: Efter 55 minutters præsentation og debat i henhold til Dagsordenkomiteens for-

slag med spørgsmål fra 4 medlemmer foranstaltede dirigenten skriftlig afstemning med føl-

gende resultat, idet de to førstnævnte blev valgt: 

 

Maria Landschoff Møller: 162 stemmer 

Jonas Geldman: 91 stemmer 

-------------- 

Peter Skat Nielsen: 82 stemmer 

Mikael Hansen: 31 stemmer 

Bjørn Petersen: 20 stemmer 

Christian Bundgård: 9 stemmer 

 

11. Valg af formand for Planfagligt Udvalg.  // Kl. 19.20 

Sagsfremstilling: Repræsentantskabet vælger for treårige perioder formænd for DN's ved-

tægtsbundne udvalg efter indstilling fra Forretningsudvalget. FU indstiller genvalg af Peder 

Agger som formand for Planfagligt Udvalg. 
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Bilag 11-1: Valgprogram for Peder Agger. 

 

Peder Agger undskyldte den summariske form af sit valgprogram og talte om det gode, kon-

struktive arbejde, der udføres i Planfagligt Udvalg. 

 

Dirigenten konstaterede, at Peder Agger var valgt med akklamation. 

 

12. Rapport om DN's lokale organisering i 2008.  // Kl. 19.23 

Sagsfremstilling: Som et led i DN's interne kommunalreform vedtog Repræsentantskabet i juni 

2006 nye vedtægter for DN. De indeholder bl.a. en treårig overgangsbestemmelse (§ 21) om, 

at FU i perioden 2007-9 skal "opsamle erfaringer med DN's lokale organisering og lave en årlig 

rapport til Repræsentantskabet herom." FU fremlægger hermed den anden af de tre rapporter. 
 

Forslag til behandling: Forsamlingen kommer med synspunkter, som kan indgå i det videre 

arbejde med at udvikle DN's lokale organisering i StorkommuneDanmark. 
 

Bilag 12-1: FU's rapport om DN's lokale organisering i 2007. 

 

Dirigenten efterlyste kommentarer til FU's rapport og konstaterede – da der ikke var nogen – 

at rapporten var taget til efterretning. 

 

13. Frist for vedtægtsændringer og dispensationer 

 i forbindelse med DN-reformen.  // Kl. 19.24 

Sagsfremstilling: Som et led i DN's interne kommunalreform vedtog Repræsentantskabet i juni 

2006 nye vedtægter for DN. De indeholder bl.a. en treårig overgangsbestemmelse (§ 21) om, 

at FU skal "forberede en eventuel revision af DN's vedtægter for afdelinger i 2009 på baggrund 

af erfaringerne i 2007-8." FU finder, at det er for tidligt at revidere DN's vedtægter efter kun to 

år, hvis revisionen skal have kvalitet og lang levetid. I mange afdelinger har DN reformen væ-

ret en større omvæltning end forudset. Der er en god udvikling i gang, men gennemtænkte 

vedtægtsændringer og kvalificeret stillingtagen til de dispenserede afdelinger kræver efter FU's 

opfattelse, at udviklingen har forløbet et år mere. 
 

Derfor beder FU om Repræsentantskabets tilslutning til:  

1. at udskyde revisionen af DN's vedtægter til 2010, og 

2. at forlænge de dispenserede afdelingers løbetid et år, således at årsmødet i 2009 kan af-

holdes i henhold til dispensationen. 
 

Forslag til behandling: Dirigenten søger umiddelbart forsamlingens opbakning til forslaget, der 

efter FU's opfattelse er en formalitet. 

 

Dirigenten konstaterede, at der ingen indvendinger var mod FU's anmodning, og at FU's for-

slag derfor var vedtaget. 

 

14. Nye kommissorier for DN's vedtægtsbundne udvalg.  // Kl. 19.25 

Sagsfremstilling: Miljøfagligt Udvalg, Naturfagligt Udvalg og Planfagligt Udvalg udgør DN's ved-

tægtsbundne udvalg i henhold til vedtægternes § 12. Deres kommissorier fastsættes af Re-

præsentantskabet. De nugældende kommissorier stammer fra 1988 og er – naturligt nok – 

utidssvarende. Derfor indstiller FU, at de fornys. 
 

Forslag til behandling: Dirigenten søger umiddelbart forsamlingens opbakning til forslaget, idet 

FU henviser til argumentationen i bilaget. 
 

Bilag 14-1: FU's forslag til nye kommissorier for MFU, NFU og PFU. 
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Finn Bro-Rasmussen, personligt medlem (og tidligere formand for det nu nedlagte Energiud-

valg), spurgte, om de tre udvalg vil blive udvidet med klimafaglig ekspertise svarende til, at de 

alle nu har klima som en del af deres kommissorium. 

 

Ib Johnsen, Naturfagligt Udvalg, bekræftede, at NFU er blevet udvidet med Jens Hesselbjerg 

Christensen, der er en af Danmarks førende klimaeksperter. 

 

Christian Bundgård, DN Syddjurs og Klimanetværket, nævnte, at Klimanetværket har arbej-

det for at få etableret et nyt Klima- og Energifagligt udvalg, men at det har stødt på meget 

stor modstand. I stedet har netværket søgt et kompromis ved at lave en slags underudvalg 

under (i det mindste) PFU og MFU. Selv om FU har imødekommet Klimanetværket ved at sørge 

for, at alle tre udvalg rummer klimaeksperter, vil det nok fremme klima-arbejdet, hvis man 

mødes særskilt om klima frem for at være ét ud af mange emner på en dagsorden. Under alle 

omstændigheder bør der være et samarbejde mellem klimaeksperterne i de tre udvalg. Og FU 

skal huske på, at nogle af Danmarks bedste klimaeksperter befinder sig vældig langt væk – 

helt oppe i Nordjylland :-) 

 

Jens Christian Tjell, Miljøfagligt Udvalg, bekræftede, at klima er så bredt et emne, at alle tre 

udvalg skal arbejde med det i fremtiden. I øvrigt holder de tre udvalg en gang imellem fælles-

møder, hvor klimaeksperterne vil kunne mødes på tværs. 

 

Finn Bro-Rasmussen, personligt medlem, støttede Christian Bundgård i opfordringen om at 

overveje et egentligt Klima/Energi-fagligt udvalg med nogle af de mange dygtige eksperter på 

området, vi har flere steder i Danmark. 

 

Dirigenten konstaterede herefter, at der ikke var yderligere bemærkninger, og at kommisso-

rierne derfor var vedtaget som indstillet af FU. 

 

15. Valg af dagsordenkomite for næste møde.  // Kl. 19.33 

Sagsfremstilling: Næste REP-møde finder sted 5-6. december 2009 i København. Repræsen-

tantskabet vælger Dagsordenkomite efter indstilling fra Forretningsudvalget. Dagsordenkomi-

teen skal bestå af to medlemmer af FU og tre samrådsformænd. FU's indstilling fremkommer 

på REP-mødet. 

 

Dirigenten foranstaltede valg af følgende medlemmer efter indstilling fra FU: 

Niels Henrik Theisler, SR Storkøbenhavn 

Bjørn Petersen, SR Roskilde 

Peter Skat Nielsen, SR Nordsjælland 

Thorkild Kjeldsen, FU 

Poul Hald-Mortensen, FU 

 

16. Vedtagelse af eventuelle resolutioner.  // Kl. 19.34 

Konklusion: Efter debat om et opdateret resolutionsforslag fra Jens Christian Tjell og Margrete 

Auken faldt det ved afstemningen. Efter debat om et opdateret resolutionsforslag fra Torkil 

Forman blev følgende resolution vedtaget: 

 

"Danmarks Naturfredningsforening opfordrer miljøministeren til at pålægge kommunerne at 

kontrollere og forbedre forholdene ved vores vandløb. Alt for mange steder opfylder landbruget 

ikke lovkravet om to meter bræmmer. Myndighedernes registrering af forholdene er yderst 

mangelfuld. 

Begrundelse: Kommunernes varetagelse af miljøtilsynet eller mangel på samme er i dag en 

krænkelse af borgernes retsbevidsthed. Borgerne betaler direkte og indirekte et stort milliard-

tilskud til landbruget. Men desværre overholder alt for mange landbrug ikke deres miljømæssi-
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ge forpligtigelser. Resolutionen er en kritik af, at de eksisterende regler ikke bliver efterlevet 

troværdigt." 

 

17. Eventuelt.  // Kl. 19.57 

Jesper Larsen, Formidlingsnetværket, opfordrede afdelingerne til at søge støtte hos Formid-

lingsnetværket til at styrke afdelingernes formidlingsarbejde. Mere info på dn.dk/netvaerk. 

 

Dirigenten konstaterede herefter, at ikke flere ønskede ordet, og at dagsordenen var udtømt. 

 

Ella Maria Bisschop-Larsen, præsident, takkede Peter Lambert for vel udført dirigenthverv, 

bød velkommen til de nyvalgte i repræsentantskabet og sagde et varmt tak for indsatsen til de 

afgåede FU-medlemmer. 

 

 


